
Stanovska organizacija UJU 
Vabila: 

= NOVOMEŠKO UČIT. DRUŠTVO 
bo zborovalo v sredo 8. maja 1929 ob 10. uri 
dopoldne v Žužemberku. Poleg običajnega 
dnevnega reda referat tov. Hrovatove o »so* 
cialni vzgoji«. Tovariši(ice), ki reflektirajo 
na vozi iz Novega mesta, naj se do 5. maja 
javijo tajniku Menardu. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA LA* 
ŠKI OKRAJ zboruje v sredo 8. maja 1929 ob 
8. uri skupno s kranjskim in litijskim učitelj* 
skim društvom v Ljubljani — bela dvorana 
hotela Union. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA £REZ 
MURSKA SOBOTA zboruje dne 11. maja 
1929 v Pečarovcih. Na dnevnem redu je po* 
leg običajnega dnevnega reda tudi predava* 
nje o dunajskem šolstvu. V svrho preskrbe 
obedov naj se udeleženci prijavijo po dopis* 
niči tov. Berdonu. —'Odbor. 

Poročila: 
+ KONJIŠKO UČITELJSKO DRU* 

ŠTVO je zborovalo dne 7. marca 1929 v Ko* 
nj;cah 

I. Situacijsko poročilo. Učiteljstva v 
okraju je 66, članstva 63, navzočih 52. t. j . 
82%. _ 

Tov. predsednik pozdravi navzoče, po* 
sebno novo vstopivšo članico gdč. Kraševec 
iz Vitanja, spomni se tudi tov. Rupnika, 
učitelja v pok. v Vitanju, ki je v preteklem 
mesecu umrl. V znak počaščenja vstanejo 
vsi raz sedežev. 

Došli dopisi so se prečitali in obravna* 
vali. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se pre* 
čita in odobri. 

II. Filozof K. Stancer iz Maribora je pre* 
daval o psihotehnični metodi. Govoril je o 
pomenu in znanju tujih jeziikov ter pripc* 
•ročal v ta namen najnovejšo metodo Ko* 
berta Mertnerja. Predavanje je bilo zani* 
mivo, kar pričuje tudi, da se je več tovarišic 
in tovarišev nabavilo knjige te metode. 

Pogovorilo se je, kako se imajo došli 
šolski listi enotno in pravilno izpolniti. 

Tov. Malenšek, referent pri prosvetnem 
referatu sreskega poglavarja je dal navodila 
in pojasnua o šolski upravi. 

Lik de pregleda in sestave domoznansko 
snovi vseh šol v konjiškem okraju se sestavi 
odbor, v katerega so bili izvoljeni: tov. Rot* 
tova, šol. uprav, v Konjicah, tov. Brglez, šol. 
uprav, v Čadramu in tov. Fridl, šol. uprav, pri 
Št. Jerntju. Tovariši upravitelji, ki še spisa 
o domoznanski snovi niso predložili, naj to 
store čimprej in vpošljejo, da se zadeva do 
koncem šolskega leta lahko uredi. 

Da se bodo imeli vsi člani učiteljskega 
diuštva glede učiteljske Samopomoči v evi* 
denci in da se nečlane, posebno mlajše to* 
variše in tovarišice vzpodbuja k pristopu, 
jim da potrebna pojasnila itd., se določi za 
poverjenika za konjiški okraj tov. Božidar 
Gselman, šolski upravitelj v Tepanjah. 

Sprejeli so se sledeči predlogi: 
1. Predlog šolskih upraviteljev, navzočih 

pri zborovanju konjiškega učiteljskega dru* 
štva dne 7. marca 1929, k okrožnici UJU, 
poverjeništvo v Ljubljani z dne 21. januarja 
1929, št. 572, ki govori o pritožbah, da šolski 
upravitelji ne podpirajo delovanja tovarišic 
pri dekliških krožkih in da jih celo ovirajo 
v njih nesebičnem stremljenju. 

Odobravamo in priznavamo vsako stvar* 
no izvenšolsko delovanje tovarišic, zato od* 
klanjamo pavšalne lekcije in epozoritve s 
strani poverjeništva v taki obliki, kakor je 
iznešena v označeni okrožnici, smatrajoč, da 
so očitki osnovani le na osebnih nesporazum* 
ljenjih lokalnega značaja. Radi tega smatra* 
mo pravilnejše, da se v vsakem slučaju, 
kjer se čuti inicijator pokreta oviran od sta* 
rešine, sporna zadeva razpravlja predvsem 
pri domači učiteljski konferenci, odnosno 
pri zborovanju domačega učiteljskega dru* 
štva, eventualno pred društvenim razsodi* 
ščem, nikakor pa naj ne dobivajo take »afe* 
rice« splošnega značaja in naj ne zahtevajo 
pri centralnem stanovskem vodstvu organi* 
zacije razpravljanja dragocenega časa in de* 
lovnih sil — vrhu tega pa obremenjajo orga* 
nizacijski sklad z nepotrebnimi okrožnicami. 

2. Pri vsakem zborovanju naj se stavi 
na dnevni red razmotrivanje važnejših doš* 
lih odlokov. Referent prosvetnega referata 
sreskega poglavarstva pa naj poda pripombe 
in pojasnila o šolski upravi. 

Rešila so se nekatera vprašanja iz vpra* 
šalne skrinjice. 

+ UČIT DRUŠTVO ZA OKRAJ SLO* 
VENJGRADEC je zboiovalo 10. aprila 1929 
v Slovenjgradcu. 

Statistika: Število učiteljstva v okraju 
45, članov v društvu 40 (niso včlanjeni 4 
upok. in 2 a'kt. učiteljici), navzočih 33 (825%). 

Situadijsko poročilo: Po prečkanju in 
odobrenju zapisnika zadnjega zborovanja se 
je razpravljalo o došlih dopisih; sklepi ozi* 
orna predlogi sledijo. 

Izvenšolsko delovanje: Ta točka se jo 
radi pičlega časa preložila na prihodnje zbo* 
rovanje. 

SamOizobrazba: .a) Sledilo je predavanje 
o psihotehniški metodi v svrho agitacije na* 
bave tozadevnih knjig za priučenje tujih je* 
aikov ((Robert Mertner) po visokošoleu g. 
Karlu Stancerju; več tovarišev(ic) je nato na* 
ročilo tozadevne knjige za priučenje raznih 
jezikov, zlasti francoščine. 

b) V velikih počitnicah se vrši manif. 
poučno potovanje slov. fer. učit. po Bolga* 
riji. Glavni poverjenik UFS, tov. Mrovlje, 
povdarja važnost takega potovanja in vabi 
učiteljstvo k obilni udeležbi; pripravljen je 
dati vsa tozadevna pojasnila. 

o) Poročilo referenta samoizobraževalnih 
krožkov je izkazalo aktivnost vseh treh 
krožVov. 

Slučajnosti: P ov. S. Š. M. gorenjega dru* 
štva, tov. Fran Vrečko, je razdelili tozadevne, 
knjige ter vzpodbujal zlasti mlajše učitelj* 
stvo k pristopu. 

Določil se je čas, kraj, vzpored prihod* 
njega zborovanja, ki se bo vršilo v soboto 
8. junija v zvezi majniškega izleta v Kotljah. 

Sklepi, predlogi in resolucije: a) Glede. 
PRK: Odkrito moramo priznati, da na mno» 
gib. šolah PRK samo životari v dokaz, da bi 
bila potrebna reorganizacija PRK, pri kateri 
bi sodelovali tovariši(ice), ki delujejo že delj 
časa pri PRK. V glavnem sestoji delovanje 
PRK v prisilnem pobiranju članarine in da 
se odpošlje od vsake prireditve 50% dobička 
glavnemu odboru PRK. Zato se pa prirejajo 
igre itd. brez okrilja PRK, da odpade 50% 
znesek. — Izve staj pro 1927./28. jie netočen: 
marsikatera šola je več storila kakor šole', 
ki so v izveštaju, a niso navedene. — Obl. 
odbor PRK se naproša, da piše v nadalje vse 
na šole naslovljene dopise v »manj ostrem« 
tonu, kajti zadnji dopisi sigurno ne vplivajo 
dobro na intenzivno delovanje. 

b) Glede Jug. Mat.: Želeti bi bilo, da bi 
se odpravilo nabiranje' jajc za Jug. Mat. (sa* 
mo denarni znese',e!); to iz vzgojnega stališča. 

c) Glede okrožnice, objavljene v »Učit. 
Tov.« št. 22. z dne 10. jan. 1929 v zade\; 
Mlad. čtiva se je sklenilo sledečei: Sestavita 
naj se dva odbora v Ljubljani in v Mariboru, 
ki naj preudarita vprašanje vsestransko — 
tudi iz mater, stališča — in naj stavita kon* 
kretne predloge, o katerih se naj potem raz* 
pravlja na društvenih zborovanjih. 

č) Glede prizivov proti kaznovanju 
strank radi neopravičenih šolskih zamud se 
je sklenilo prositi oblastni šolski odbor ma* 
riborske oblasti v Mariboru, da naj ta ne 
vzame prepozno vposlanih prizivov proti ka* 
znovanju strank radi neopravičenih šolskih 
zamud v pretres, temveč jih naj brezpogojno 
zavrača. — Istočasno se sklene prositi na* 
slov, da naj deluje na to, da kaznovanje 
strank radi neopravičenih šolskih zamud zo= 
pet prevzamejo sreski poglavarji, ker oni 
imajo izvršilno moč. 

d) Gledti nagrad tajnikom krajnih šol* 
skih odborov: Oblastni šolski odbor maribor* 
ske oblasti v Mariboru se naproša, da izenači 
svoje tolmačenje glede nagrade tajnikom 
krajnih šolskih odborov na cnorazrednicah 
s tolmačenjem, kakor je v ljubljanski oblasti, 
tako da pripada tajniKom^upnaviteljem na 
šolah z 1 do 100 otrok 50 Din mesečno, pri 
nad 100 otrocih pa' mesečno 70 Din. To proš* 
njo podpiramo: 

1. Delo tajnika v mariborski oblasti ju 
isto kakor v ljubljanski — isto delo isto pla» 
čilo. 

2. Delo upravitelja na enorazrednici je 
lahko večje kot upravitelja na dvorazrednici, 
ker se morajo le ti pripraviti na pouk za 
4 različne oddelke, dočim imajo na dvoraz* 
rednici le 2 različni stopnji v enem razredu. 
Drugič je tudi admin. delo lahko večje. Saj 
obstojajo enorazrenice z nad 90 otroci, do* 
čim so možne dvorazrednioe s 60 do 70 
otroci. 

3. Razmere v krajih z enorazr. so obi* 
čajno manj povoljne kakor v krajih z več* 
razrednicami in so učitelji v takih krajih že 
itak v slabšem položaju. Ker tudi ni drugih 
dejanskih vzrokov, ki bi upiavičevali orna* 
lovaževati delo na enorazr, naj se enorazr. 
ne zapostavljajo, ko govorijo vse okolščine v 
njihov prid in jih ne loči drugo, kot težav* 
nejše delo in beseda »enorazrednica« od 
drugih šol. 

4. Res je sicer, da prizna ui'.dba izrecno 
upraviteljem*tajnikom na dvo* in večrazred* 
nicah nagrado, a če se jei smatral Oblastni 
šolski odbor ljubljanske oblasti kompet.nt* 
nega da tolmači to določbo, kakor jo je, te* 
daj ni dvoma, da pripada ista kompetenca 
tudi oblastnemu šolskemu odboru maribor* 
ske oblasti. 

e) Glede nagrad zal vzorne šolska vrtove 
šolskih upraviteljev se naproša kom. obl. sa* 
mouprave marib. obl. v Mariboru, naj po* 
vzroči, da bodo imeli pravico predlagati na* 
grade vredne šolske upravitelje šolski nad* 
zorniki, ki imajo itak priliko ogledati si šoi* 
ske vrtove ko nadzorujejo šole. 

f) Glavne počitnice: Velike počitnice v 
mariborski oblasti naj se izenačijo s počit* 
nicami v ostalih oblastih z vzrokom, ki ga je 
že objavil tov. Mrovlje v »Učit. Tov.« v 
članku »O nameravani uvedbi jesenskih po^ 
čitnic v mariborski oblasti«. 

g) Učit. dom v Ljubljani se naproša, da 
odgovori na vsako zaželjeno informacijo vsaj 
tekom par dni. 

+ UČIT. DRUŠTVO ZA SREZ MUR* 
SKA SOBOTA je zborovalo v soboto, dne 
6. aprila' 1929 ob 9%. uri v državni osnovni 
šoli. 

Tovariš predsednik, je otvo.ril zborova* 
nje ob napovedani uri z običajnim pozdra* 
vom. Obžaluje, da je udeležba bolj srednja 
(navzočih 50). Prav iskreno pozdravi novo 
vsbopivši članici Vukan Valerijo iz Ženavlj 
in Šprager Danielo iz Tišine. Omenja tudi, 



da nam je škodovala dolga zima na šolskem 
polju. Izostali so pedagoški krožki, delo v 
šoli in osnutek za razstavo ob sklepu leta. 
Nato pozove tovariša tajnika da prečita za* 
pisnik zadnjega zborovanja. 

Tovariš predsednik poda situacijsko pc* 
ročilo. Manifest Nj. Veličanstva kaže bo* 
dočnost naše domovine. Vsak bodi na svo
jem mestu, zlasti učitelj, da se nase idealne 
želj. izpolnijo in zašije narodu v nacionai* 
nem in kulturnem smislu bodočnost, ki bode 
prinesla zadovoljstvo in srečo jugosloven* 
skemu državljanu. Stali smo vedno na stali* 
šču, da se šola depolitizira in to stališče za* 
vzemamo tudi danes. Za naše delo zahte* 
varno tudi pošteno plačilo. Naš poverjenik 
je v t .m storil svojo dolžnost ter je predlo* 
žil naše zahteve ministrskemu predsedniku. 
Obeta se nam novi šolski zakon, ki bode 
skladen s predloženimi elaborati iz 1. 1926. 
Tovariš tajnik prečita uvodni članek »Učit. 
Tov.« od 31. jan. 1929. 

Iz referata tovariša Avgusta Požegarja 
o Janru Komenskem poelajam vodilne misli: 
važnost materinskega j .zika pri pouku, — 
važnost pouka v realijah — misel o efektiv* 
nosti pouka in nastop IKomenskega proti 
verbalizmu. 

Tovariš predsednik se zahvali predava* 
telju za lepo izbrano temo ter koncentrično 
z referatom poda sam njegove vtise z Du* 
naja. Vodi nas po vseh modernih učilnicah 
dunajskega mesta v spremstvu reformatorja 
Glockla in znanih kapacitet Nad najlepšim 
domom in nekdanjim gradom avstrijskega 
vojvode se blišče zlate, pomembne črke: 
\Yei die Kinderh.ime baut, rcifit dic Ker* 
kermauer nieder. O pouku bo tovariš pre* 
daval na prihodnjem zborovanju. 

Raznoterosti: Določi se zborovanje vseh 
štirih krožkov, in sicer za dan 11. maja v 
Pečarovcih. 

Učiteljstvu se priporoča za člana oce* 
njevalne komisije tov. Gabrijclčiča in An* 
tauerja. 

Prosi se oblast, da preneha s kazenskim 
premeščanjem v Prekmurje, ker nas s tem 
ponižuje. 

K debati o omalovaževanju učiteljstva 
v Prekmurju so se oglasili razni tovariši ter 
iskali vzroke v tem ali onem. Gotovo pa je. 
da niti učiteljstvo niti javnost ni zadostno 
poučena o požrtvovalnem delu prekmurske* 
ga učiteljstva. 

Bl.gajnikovo poročilo je izpadlo radi 
bolezni tovariša Štublja. 

+ PTUJSKO UČIT. DRUŠTVO je zbo* 
rovalo dne 8. aprila v Ptuju. 

Situacijsko poročilo. Ker je bil tov. pod* 
predsednik zadržan, je podal kratko situ* 
acijsko poročilo tov. predsednik. Da se mar* 
ca ni vršilo sklenjeno zborovanje so bile 
vzrok vremenske neprilike. Po prečitanju 
dopisov poda kratko sliko dela naših tova» 
rišev v Izvršnem odboru v Beogradu. Uči* 
teljstvo je bilo s poročilom zadovoljno. Do* 
takne se imenovanja dr. Lončarja ter topio 
priporoča tovarišem delo za Mladinsko Ma* 
tico. V nastali debati so izkušeni tovariši po* 
dali nekaj navodil za uspešno nabiranje na» 
ročnikov za Mladinsko Matico. 

Pristopilo je na novo 6 članov. 
Učiteljstva je v okraju 148, članov dru* 

štva je 139, udeležencev pri zborovanju je 
bilo 94, t. j . 676%. \ 

Tov. Rusjan je nato poročal o referatu: 
Državljanska vzgoja. Referat je bil sestav
ljen po točkah: Organično pojmovanje dr* 
zave. — Ideja naše države. — Zgodovina na* 
še države. — Nova idejna šola. — Domovin* 
ska ljubezen vir velikih dejanj. — Vzgoja 
nesebičnosti napram tovarišein(icam), ljud* 
stvu in narodu, v pogledu do države in na* 
roda izven naših mej. — Požrtvovalnost. — 
Zamerljivost. — Dobra vzgoja. .— /Država 
nad vse. — Praznovanje državnih in narod* 
nih praznikov. — Ženski naraščaj. — Z 
vzgledi naprej. 

V debato, ki se je sukala večinoma o 
praznovanju raznih praznikov, so pcsegaii 
tov. Lešnik, Šestan, Jančie in Peče1*. 

O Mladinskem listu je poročal tovariš 
Števk po teh vidikih: Kdo* bo finansiral list? 
— Kdo bo prispeval s snovjo? — List bo 
broširan. — Gospodarsko stališče. — Plače* 
vanje lista po šolah. — Debata je bila živah* 
na. Vodili so jo tov. Jančič, Peček, Čoki 
Jarc, Lešnik, ki so bili vsi za Čitanke in proti 
upeljavi Mladinskega lista kot šolsko čtivo; 
za Mladinski list je pledirala tovarišica 
Kanclerjeva; je pa pripoznala, težkoče v ii* 
nančnem oziru. 

Facit debate je bil predlog: Čitanke za 
osnovne šole naj ostanejo, in sicer v izdatni 
meri izboljšane. Umestno bi bilo, da s. mla* 
dinski listi združijo v en mladinski list. Ta 
list naj ne bo nadom.stilo za Čitanke, pač 
pa naj služi za podlago novim izdajam Ci* 
tank — ki je bil od večine navzočih sprejet. 

Glede. 601ctnic. društva se je sklenilo, 
da se vrši na dan siavnosti koncert pevskega 
zbora UJU. Prireditev bo 8. maja. 

Dopoldne bo v Društvenem domu zbo* 
rovanje, popoldne koncert. Banket se pri* 
redi v Narodnem domu v Ptuju. Tovarišem 
in tovarišicam se polaga na srce, da razvijo 
najobsežnejšo agitacijo za poset koncerta. 

Radi pičlega časa so cdpadla poročila o 
samoizobrazbi, šolski reformi in izv.nšol* 
skem delu. 

Slučajnosti. Delegati za državno in po* 
krajinsko skupščino bodo dobili navodila na 
junijskem zborovanju 'ki se bo vršHo v ne* 
deljo, če oblasti ne dovole šolskega dne za 
to zborovanje. r KRANJSKO OKRAJNO UČITELJ* 

SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 6. apriia 
1929 v šoli v Šmartnem pri Kranju. Učite Ij> 
stva v okraju je 152, organiziranih 123, na* 
vzočih 64, t. j . 52%. 

1. Situacijsko poročilo. Po otvoritvi zbo* 
rovanja se predsednik spominja 6. januarja, 
ko so se s tem dnem naše politične razmere 
popolnoma predrugačile. Učiteljstvo po* 
zdravlja kraljev korak, ki mora voditi do 
ozdravljenja nezdravih razmer, katerim je 
bilo izpostavljeno zlasti učiteljstvo. Ono ho* 
če de'ati v duhu kraljevega manifesta ter 
gojiti miroljubnost v prvi vrsti v svojem 
šolskem okolišu. Z zadoščenjem poudarja, 
kako' je bila smer, ki jo jie zavzelo učitelj* 
stvo, ko je vrglo razne partizanske okove, 
prava. Pripravlja pa se tudi pot velikemu 
slovanskemu učiteljskemu udruženju in med* 
narodni učiteljski federaciji. S tem se pribli* 
žujemo velikemu cilju človečanstva. 

Dalje poroča o deputaciji glavnega od* 
bora UJU pri merodajnih činiteljih v Beo* 
gradu. Učiteljsko udruženje uživa velik 
ugled. Dela se za izboljšanje našega materi* 
jalnega stanja, zakaj nezadovoljen učitelj ne 
more vzgojiti zadovoljnega naroda. Krivica 
se ne bo godila nikomur. Kdor pa dela nc» 
mir, tega država ne bo plačevala. 

Zanimivo je bilo poročilo o seji ožjega 
sosveta in glavnega odbora. Pri slednji se je 
obravnaval predvsem šolski zakon ter so se 
napravili važni sklepi. Slovenski zastopniki 
so zahtevali da poučuj verouk veroučitelj. 
Nadzornik naj postane, tisti, ki izkaže spo* 
sobnost v službi. Zastopniki v 'krajevnem 
šolskem odboru naj bodo tisti, ki so šoli n,i> 
klonjeni. 

Tajnik poroča o došlih dopisih. Daljša 
debata je bila pri dopisu radovljiškega okr. 
učit. društva. Sklep: Učiteljstvo želi, da se 
vrnejo v organizacijo izstopivši člani, a preko 
dosedanjega postopanja društvo ne mo:^ iti. 
Dalje časa se je razpravljalo o naredbi o uči* 
teljskih dopustih, 'katero sproti tolmači sre = 
ski prosvetni referent. 

2. Predavanje o davkih. Predaval je dav* 
čni upravitelj g. Tajnik. Strokovnjaško m 
nazorno je podal različne vrste davkov; ob* 
enem nam pa dajal sproti nasvete, kako naj 
ljudstvu pomagamo in tolmačimo, kar samo 
ne razume. 

Radi nedostajanja časa so ostale točkei 
dnevnega reda odpadle. Sprejeto je bilo 5 
predlogov glede nameščanja, disciplinarnega 
postopanja, intervencij, verouka, upokoje* 
vanja. 
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